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E l cap de llista d’Units per 
Ordino i candidat a Cònsol 
Major, Enric Dolsa, porta ja 
temps insistint en alguns as·

pectes a millorar a la parròquia i altres 
a canviar radicament en el seu planteja·
ment i execució actual. Però com a bon 
coneixedor de les dinàmiques políti·
ques del principat _ha estat Conseller 
General i Cònsol Major _ sap que, amb 
el sistema electoral que regeix al país, 
uns comicis amb tres o més llistes com·
pliquen exponencialment les possibil·
litats d’èxit de qualsevol alternativa al 
poder governant. 

Aquesta ha estat únicament la ba·
se conceptual per engegar i empènyer 
la creació d’una formació política local, 
pensada per a defensar els interessos 
generals de la gent d’Ordino. Però Dol·
sa no ha estat sol en aquest camí de con·
junció, d’aglutinament i de concentra·
ció d’efectius. Jordina Bringué, número 
dos de la llista, i Jean Michel Armen·
gol, el número tres, són la confirmació 
que el projecte ha reeixit i ha prés  la for·
ma desitjada.

Tant Bringué com Armengol ja và·
ren concòrrer a les passades eleccions 
generals, a la circumscripció territorial 
d’Ordino. La primera en representació 
de la nova formació Andorra Endavant i 
el segón sota les sigles sociademòcrates.

Tots tres, juntament amb la resta 
companys de viatge, tot l’equip de can·
didats que els secunden, tenen marca·
da, i ben marcada, la missió    de dur a 
terme i materialitzar el canvi que Ordi·
no fa temps que reclama, obertament en 
alguns casos i de forma tàcita en altres.

Una candidatura formada per perso·
nes amb experiència en els afers de l’ad·
ministració, empresaris, gent del poble, 
treballadors públics i, en definitiva, per·
sones implicades amb la parròquia i bo·
nes coneixedores dels problemes i ne·
cessitats de la gent que hi viu i hi treba·
lla. També compten amb joventut i el 
seu contrapunt. 

Els eixos del seu programa no són 
més que respostes  a les realitats i ne·
guits que afecten directament els ciu·
tadans, les famílies i la comunitat. Els 
problemes d’habitatge, el creixement 
urbanístic descontrolat i desmesurat, 
la possibilitat de disposar d’un gerià·

La unió de sensibilitats 
polítiques diverses entra en joc 
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La concentració en 
dos úniques llistes, 
dues opcions, genera 
un clar equilibri a la 
línia de sortida

La formació ordinenca obre aquesta campanya amb els objectius ben clars i marcats

tric i, evidentment, la enorme preocu·
pació per la instal·lació del laborato·
ri P3 _o Grífols, si es vol així_ formen 
part d’aquests neguits. Uns temes, com 
molts d’altres, que es desgranen al pro·
grama d’Units per Ordino, que suposen 
la diferència entre mantenir una parrò·
quia amb una alta qualitat de vida o dei·
xar·la en mans de la disbauxa que su·
posaria no controlar les àrees estratègi·
ques de la parròquia.

A Ordino tot apunta a una batalla 

política ben igualada en aquestes co·
munals. La concentració en dos úni·
ques llistes, dues opcions, genera un clar 
equilibri a la línia de sortida. En termes 
esportius, i més concretament futbolís·
tics, podríem evocar allò de «hay par·
tido».

Aviat, molt aviat, podrem saber si els 
esforços per tirar endavant una propos·
ta diversa basada, constituïda i conso·
lidada en temes d’interès general de la 
gent ha estat una aposta d’èxit. 

«Només nosaltres 
podem garantir una 
consulta popular per 
a permetre que la 
gent d’Ordino digui si 
vol o no laboratori»

«La nostra missió és 
dotar la parròquia 
d’una millor qualitat 
de vida per als 
ciutadans que hi 
viuen i hi treballen»

«Fer de la parròquia 
un exemple de 
convivència amb uns 
serveis i instal·lacions 
que funcionin és una 
necessitat»

Enric Dolsa

Jordina Bringué

Jean-Michel 
Armengol
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«He sentit que era el moment de 
formar part de la vida pública»

UNITS PER ORDINO

– Què l’ha portat a presentar-se ara en 
una llista i fer política?
–Fonamentalment un sentiment d’ha·
ver de fer alguna cosa per millorar la 
nostra societat i fer·ho a la base, a la par·
ròquia, al poble em sembla la forma més 
honesta i directa de donar aquest pas. 
Potser també una necessitat.

–Creu que la política comunal és el ca-
mí d’inici en el món de la política al 
país?
–Crec que la gestió dels afers de la par·
ròquia és la via immediata per resoldre 
els problemes quotidians, i també els 
de gran calat, que afecten directament 
al ciutadà. Aquí no hi ha manera d’en·
mascarar o de donar l’esquena als as·
sumptes que la gent t’explica. L’accés als 
mandataris comunals és molt fàcil i, per 
tant, si algun d’ells es fa el suec o et dona 
l’esquena es veu de seguit. I algú que no 
atén els seus conciutadans no està legi·
timat per governar el comú.

–Sembla tota una declaració d’inten-
cions!
–Ho és. He estat policia, ara ja jubilada 
però sempre resta alguna cosa, i el sentit 
del deure i del compromís cap a la feina i 
cap a la resta de ciutadans pesa molt.  Jo 
soc de dir les cosses pel seu nom i alho·
ra d’escoltar i mirar d’entendre tothom, 
amb les seves circumstàncies..

–I que ens proposa el seu programa 
per assolir aquest clima d’entesa?
–Proposem força accions, però lògica·
ment el primer punt a desenvolupar ha 
de ser la revisió del funcionament actu·
al de la corporació per dur a terme una 
valoració dels punts a millorar, de tot 
allò que podem fer perquè tot plegat si·
gui més eficient.  Com és normal el fet 
d’entrar de nou al comú, en cas que gua·
nyem, fa que el nou equip hagi d’adap·
tar alguns engranatges per a que tot ro·
di millor, creant un bon clima de treball 
entre els treballdors comunals. Molts 
cops es tracta d’accions senzilles, d’es·
coltar als propis treballadors, d’enten·
dre què no va bé i d’aplicar les solucions 
adients. No hi ha més. 

–Això sembla fàcil, però no ho deu 
ser?
–No hi ha gestió fàcil, ni a l’adminis·
tració pública ni a l’empresa privada, ni 
tan sols a la pròpia família que no dei·
xa de ser una empresa. Fàcil no és, pe·
rò tampoc és impossible i, en qualsevol 
cas, s’ha de fer si escau. 

–Més  aspectes relacionats amb això??
–Es clar. La valoració de la gent que es 
presenta a contractació pública però no 
només en el sentit de les titulacions, que 
també, si no tenint en compte l’experi·
ència en igualtat de condicions és un 
exemple. També volem definir correc·
tament tots els llocs de treball del co·

mú, amb les seves característiques i ne·
cessitats per anar cap a la eficiència però 
també cap a la racionalització. En defi·
nitiva, a fer que tot funcioni i que tot·
hom estigui content amb allò que fa. Si 
els treballadors estan a gust i viuen la 
feina en un bon clima, el comú i, en dar·
rer terme, els ciutadans veuran millorat 
el seu dia a dia. 

–Heu parlat del comú, com a  entitat 
i dels seus treballadors, però i  els ad-
ministrats. els ciutadans ?
–Els ciutadans són el centre de tot ple·
gat. Són l’inici perquè són ells quins es·
collen els seus represetants polítics, en 
aquest cas els Cònsols i els seu equip, i 
són ells la finalitat perquè estan al final 
de l’objectiu de la gestió de la cosa públi·
ca. Això sembla una obvietat però molts 
cops és lo primer que s’oblida quan s’ar·
riba a governar, sigui comú o govern.

–I com ho  trasllada això  a la vida qua-
otidiana ?
–Doncs, com ja us he citat abans, es·
coltant el que ens ha de dir la gent i en·
frontant els problemes i neguits de ca·
ra. Però també amb actuacions concre·
tes. Per exemple oferint·los la millor 
atenció possible i facilitant·los els trà·
mits al màxim per evitar·los desplaça·
ments inútils i duplicitat de gestions in·
necessàries. Fer senzilla l’experiència de 
la gent amb el comú ha de ser, i serà, una 
obligació del que el gestionen.

 –Sembla que ho tenen ben clar tot ple-
gat?
·Si. Tenim clar el que volem fer i practi·
car però més  encara allò  que no volem 
fer. Per a nosaltres la transparència en 
tots es aspectes i, en especial en l’àmbit 
de la contractació pública és una obliga·
ció i un deure. 

–Molta cosa a fer,  sembla?
–Tot és sempre millorable, i això no 
vol dir que no hagin coses ben fetes o 

MERCÈ UBACH. Policía jubilada, com a ella li agrada dir, ha estat sempre una ànima inquieta, amb ganes de 
saber i conèixer coses noves. Gaudeix molt de les trobades amb els amics i la familia i pasejar per Ordino

«No hi ha 
gestió fàcil, ni a 
l’administració 
pública ni a 
l’empresa privada»
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ben portades anteriorment. Es clar que 
n’hi ha, i per això parlem en algns casos 
de millorar. Millorar allò que ha estat 
funcionant però que potser per manca 
d’atenció, per rutina o per manca d’in·
terés ha deixat d’anar com tocava i es·
tà grinyolant. Aquí hi posarem el focus.

–I de l’administració digital, què me’n 
diu?
–Aquest també és un tema a desenvolu·
par. Tot aquest món va molt ràpid però 
és cert que el país està fent un gran es·
forç per posar·se a l’avantguarda de les 
tecnologies aplicades a la gestió en l’ad·
ministració. Els tràmits digitals, vaja. 
Aquest camp és gairebé un paper mig 
escrit que cal anar reescrivint casi al dia. 
Com és lògic el que farem és agilitar i 
fer crèixer la tramitació online de to·
tes aquelles gestions que siguin realit·
zables digitalment i tots aquells formu·
laris bàsics que no requereixin especial 
complexitat. 

–Ja anem finalitzant. Com visualitza 
vosté la nit electoral?
–Com sempre la he viscuda., amb molta 
expectació i amb alguns que altres ner·
vis. Aquest cop, el fet diferenciador és 
que no m’ho miro com a simple votant 
perquè  ara també soc candidata i  això 
ho fa tot molt més intens.

–I si al final resulten ser guanyadors?
–Això seria d’una alegria immensa i al·
hora d’una descompressió important. 
Després d’unes setmanes super inten·
ses la victòria seria la culminació a una 
feina feta, ben feta, la cirereta al pastís. 
I molta alegria per la resta de companys 
del projecte, de la candidatura i dels que 
hagin fet confiança. 

DILLUNS, 4 DE DESEMBRE DEL 2023

Dimarts dia 5, 21.30 H. 
ANDORRA TELEVISIÓ
3 Debat electoral dels can-
didats a consols per Ordino: 
Enric Dolsa i Maria del Mar 
Coma.

Dijous dia 14, 20.30 H. 
CENTRE DE CONGRESSOS 
D’ORDINO
3 Reunió pública de la candi-
datura Units per Ordino per 
exposar el programa electoral.

actes de campanyadestacats

UNITS PER ORDINO

3 Imatge del poble d’Ordino. 
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